
מהי הצלחה בחינוך?

תרגיל בסבלנות

הדור שלנו הוא דור האינסטנט. הכול מהיר. כל עיכוב 
קטן משגע אותנו. ברגע שאנחנו נתקלים בקושי או 
במעצור אנחנו פועלים מיד בטקטיקה הכפולה: בשלב 
ראשון מנסים בכוח לאלץ את המציאות להיכנע לנו, 
ואם זה לא עובד אז מרימים ידיים ומתייאשים לגמרי.

האמת היא שזה אף פעם לא עובד. יש דרך ארוכה 
קצרה  ודרך  קצרה  שהיא 
שהיא ארוכה. בדרך הקצרה, 
אתה אף פעם לא מגיע ליעד. 
הדרך היחידה בחיים היא הדרך 

הארוכה. דרך של סבלנות.

זה נכון לכל תחום בחיים. 
רוצה  שאתה  תחום  כל 
לראות בו שינוי עמוק ואמיתי 
– אתה תצטרך הרבה מאוד 
סבלנות, הרבה מאוד המתנה, 
הרבה מאוד תפילות, התמדה 

ועקביות.

דברים  יש  זאת  בכל  ואם 
תוכל  כאילו  שנראה  בחיים 

לצליח בהם במהירות אם תפעיל קצת כוח – בטווח 
הארוך אתה תמיד תצטער על זה.

והתחום שבו זה בולט ביותר הוא תחום חינוך הילדים. 
כמה סבלנות צריכים בחינוך הילדים. אתה לא יכול 
להכריח ילד בכוח. הנער נער ויש לו רצונות קטנוניים 
בדיוק כמו שלך יש רצונות קטנוניים. ואם לך יש עוד 
טיפת דעת – לילד עדיין אין. ועדיין לא המציאו את 

הכדור שנותן לאדם דעת וכל שכן לילדים.

עם ילדים צריכים להתגלגל במשך שנים, בסבלנות 

ובחום. ונכון שלפעמים צריכים להיות קצת קשים, אבל 
אם הצלחת הצלחה רגעית באמצעות כוח – דע לך 

שזו לא הצלחה אמיתית.

ההצלחה האמיתית היא רק כאשר הילד מתעורר 
מעצמו, רוצה מעצמו! כאשר ילד בא לאבא ורוצה ללמוד 
איתו חברותה מעבר לסדרים הרגילים, או שהוא רוצה 
להאריך בתפילה, כאשר בת באה ואומרת לאימה שהיא 
רוצה בגדים צנועים יותר, או שהיא רוצה לעזור יותר 
בבית – זו הצלחה. הילד סוף 
סוף רוצה מעצמו. לא בגלל 
הסביבה ולא בגלל החברה ולא 
בגלל המסגרות ולא בגלל שום 
כפייה חיצונית, לא של עונשים 
ולא של פרסים. זו הצלחה ורק 

זו הצלחה.

ולא יעזור לך גם אם תנסה 
בפרסים  הילד  את  לפתות 
ובדברי חלקות, כי לאף אחד 
אין שליטה על הלב של הילד 
רק לבורא עולם, ולכל ילד יש 
את הקצב שלו. עיקר העבודה 
שלנו כהורים היא לעשות את 
כל מה שביכולתנו עם הרבה 
מאוד סבלנות בלי להתייאש ובלי לצפות לתוצאות 

מהרגע להרגע. תהיה מוכן לעבודה של שנים.

הרגע המיוחל הגיע

כמה סבלנות יש לבורא עולם. "ארבעים שנה אקוט 
בדור". בורא עולם לוקח עם שלם ורוצה לחנך אותם. 
ונכון שלכאורה הכול מתנהל "בסדר" חוץ מנפילות 
קטנות פה ושם. אך בכל זאת, הצלחה בחינוך – עדיין 
אין כאן. ארבעים שנה הכול עדיין חיצוני. הכול סתום. 

והבורא ממתין בסבלנות יום אחר יום שנה אחר שנה.

הבורא בוודאי יכול לעשות אותם צדיקים גמורים, אבל 
הוא רוצה שזה יבוא מעם ישראל, כמו שאומר רבי נחמן 
שאם הקדוש ברוך הוא יעשה את העבודה שלנו "אם 
כן יעבוד ה' יתברך את עצמו בעצמו". אז הבורא במשך 
ארבעים שנה מראה לעם ישראל ניסים ומופתים שולח 
להם צדיקים נוראים, משכן, תורה, נבואה – מפלים של 

"חינוך", ועדיין אין דעת.

והנה, בפרשה שלנו חל המפנה המכונן. סוף כל סוף 
משהו זז. ונראה את זה בלשון הכתוב: "ולא נתן ה' לכם 
לב לדעת ועיניים לראות ואוזניים לשמוע עד היום הזה". 
רש"י מסביר: "ולא נתן ה' לכם לב לדעת – להכיר את 
חסדי הקב"ה ולהידבק בו". מה לא ראיתם, מה לא 
שמעתם, וכלום. אתם לא מעריכים, ואתם לא מבינים 
שהתכלית היא להידבק בה'. העיקר של היהדות חסר 

כאן.

אבל כל זה רק "עד היום הזה". עד ולא עד בכלל. 
היום הזה קרה סוף סוף השינוי המיוחל.

ומה קרה?

רש"י מספר לנו "סודות" מאחורי הקלעים: "שמעתי 
שאותו היום שנתן משה ספר התורה לבני לוי, כמו 
שכתוב 'ויתנה אל הכהנים בני לוי', באו כל ישראל 
לפני משה ואמרו לו: 'משה רבינו, אף אנו עמדנו בסיני 
וקבלנו את התורה וניתנה לנו, ומה אתה משליט את 
בני שבטך עליה, ויאמרו לנו יום מחר, לא לכם ניתנה, 
לנו ניתנה', ושמח משה על הדבר, ועל זאת אמר להם, 
'היום הזה נהיית לעם' וגו', היום הזה הבנתי שאתם 

דבקים וחפצים במקום".

כלומר, עם ישראל הרגישו שהם נדחקים לצד וחששו 
שיום אחד לא יהיה להם חלק בתורה חלילה, והם באים 
למשה רבינו בתביעה "למה ניגרע?" אנחנו לא מוכנים 
לכך אנחנו רוצים חלק נצחי בתורה. רק אז משה הבין 
שהחינוך הצליח, שעם ישראל זכו לרצון הפנימי. זה 

מאמר ראש הישיבה

פרשת כי תבוא  כ"א אלול תשפ"ב  גליון 789

המשך בעמ' 3

ר"תיציאהכניסה

18:0819:1919:59ירושלים

18:2419:2119:56תל אביב

18:1719:2019:57חיפה

18:2819:2019:59באר שבע

בס"ד בר"ה

חוט של חסד
גיליון לכל בית יהודי | בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א

יו"ל ע"י מוסדות "חוט של חסד"
ע"ש מוהר"ן מברסלב זיע"א

רח' שמואל הנביא 13 י-ם  ת.ד. 50226  טל: 02-5812210 
al5308000@gmail.com :פקס: 02-5812252  מייל

כאשר בת באה ואומרת 
לאימה שהיא רוצה 
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הפרשה לאורו של
הנחל נובע

סוד כוונת אלול

הנה רבינו הקדוש גילה את הסוד שמאיר בחודש נשגב 
זה חודש אלול, שהוא ר"ת "אני לדודי ודודי לי", פירוש 
שהאדם מחליט ומקבל על עצמו את ההתבטלות לרצון 
הבורא בשלימות בין אם הולך לו כפי רצונו ומחשבתו 
ובין אם לאו. והנה רבינו הקדוש גילה כי עיקר התשובה 
זה נמדד בזה שהאדם ישמע את בזיונו ידום וישתוק, 
ובחודש אלול עם ישראל עושים תשובה ומי שרוצה 
לזכות לתשובה באמת חייב לדעת שהוא צריך לעבור 
בין שני דרכי התשובה, היינו זמני עליה וזמני ירידה 
ולמצוא בשתי זמנים אלו את הרצון לה' יתברך עם כל 
מה שעובר עליו, ולא להקשות למה לי להתחזק הרי 
אני כבר הרבה זמן שאני משתדל וכוסף ועדיין אני לא 
זוכה, ולא זו בלבד אלא מתגברים עלי המניעות כל 
פעם מחדש עד כדי כך שאין לי עוד שום חשק ורצון 
יותר, ועל הרגשה זו חיב האדם לשתוק ושוב פעם 
לנסות ולהמליך את ה' מחדש גם במצבו השפל, וזה 
למעשה התשובה של האדם שהוא חי את מציאות ה' 
שאין עוד מלבדו ואפס זולתו וידיעה זו שמרגיש עצמו 
לכלום והרצון להתחיל מחדש להמליך את ה' למרות 
הכול, זה עצמו גורם להמלכת ה', וזה סוד התשובה של 
האדם שעל אף שהוא עובד את ה' בלי שום חשק ובלי 
שום רצון והוא מתחזק לכסוף והוא מתחזק שוב פעם 
לרצות התבטלות זו ושתיקה זו היא מהוה לאדם כוח 
ודרך חדשה בעבודת ה', והמתנה זו של האדם שהוא 
ממשיך לרצות והוא ממתין עד שיפתחו לו שערי שמים 

והוא לא מתייאש זה נקרא "הכתר" שעל ידו האדם 
ממליך את ה' בעולם שהוא מבין שאין עוד מלבדו בעולם 
כלל, וזה נעשה ומאיר בחודש אלול עד שמגיעים לראש 
השנה שבו ממליכים את ה' ונותנים לו את כתר המלוכה, 
וכל אחד לפי עבודתו בחודש זה הרי זוכה יותר ויותר 
להמליך את ה' כי עיקר מלכותו של ה' זה שכל אחד 
ואחד מבני העולם זוכה להכיר אותו ולעבוד בכל עת 
ובכל זמן. ודע כי עיקר הקלקול הוא בגאווה שהאדם 
חושב שכבר מגיע לו ולכן גם התיקון שלו נעשה על 
ידי שהוא שותק לביזיון שנראה לו שלא מוכנים לפתוח 
לו את שערי שמיים  והוא שותק וממשיך לעבוד את 
ה' זה גורם לו לענווה ולכבוד אמיתי היינו כבוד ה', כְּמוֹ 
שֶׁכָּתוּב: "זֹבֵחַ תּוֹדָה יְכַבְּדָנְנִי", וְדָרְשׁוּ חֲכָמֵינוּ, זִכְרוֹנָם 
לִבְרָכָה )סַנְהֶדְרִין מג:( את פסוק זה  עַל זְבִיחַת הַיֵּצֶר 
הָרָע: ויש לדרוש כאן את המילה  יְכַבְּדָנְנִי", לשון רבים 
שהם מורים על שני הזמנים שיש לאדם זמני עליה 
וזמני ירידה שבשניהם חיב האדם להמשיך לרצות את 

התשובה בשלימות ולעבוד את ה' בכל העיתים.

ואת הענוה הזו חייב האדם גם כלפי רבו שידע שאת 
כל האור של התשובה שלו זה עובר לו דרך הצדיק 
היינו דרך הרב ואם האדם זכה לידיעה זו אזי הוא יכול 
לקבל את כבוד ההנהגה כמו משה רבינו ויהושע, ורבינו  
מסמיך לזה את דברי הפסוק "וַיּאֹמֶר ה' אֶל משֶׁה: קְרָא 
אֶת יְהוֹשֻׁעַ וְהִתְיַצְּבוּ בָאֹהֶל וַאֲצַוֶּנּוּ". ויש לבאר ביאור 
עצום ונפלא בענין פסוק זה שהרי הקב"ה מצוה את 
משה לקרוא ליהושע שיבוא לאהל מועד, אבל לרבינו 

היה קשה והרי ה' רוצה לצוות את יהושע, וא"כ מדוע 
נאמר: "וְהִתְיַצְּבוּ" בלשון רבים והרי ה' רוצה לדבר רק 
עם יהושע כמו שכתוב "וַאֲצַוֶּנּוּ" אם כן למה צווה משה 

להיות נוכח בזמן שה' מדבר עם יהושע?

אלא ניתן ללמוד מענין זה יסוד חשוב  על פי מה 
שלמדנו, שכל עוד שהרב נמצא בעולם השפע עובר 
דרכו והתלמיד חייב את רבו שהוא הנקודה העליונה 
לעומתו, ורק דרכו הוא יוכל לזכות לקבל את כבוד 
השם, ולאחר פטירת רבו הוא יהיה הנקודה העליונה, 
ומאז השם יתברך יוכל לדבר עמו ישירות, ומעתה מובן 
מדוע השם ציוה על משה להיות נוכח בשעה שדיבר 
עם יהושע על אף שמשה לא העביר את דבר השם 
ליהושע, בכל זאת הוא היה חייב להיות נוכח שם. ומעתה 
נדע ונבין כי בחודש זה מאיר אור הענוה והביטול  לה' 
ביותר וכל מי שרק ירצה באמת יזכה לכתר האמיתי 
שהרי הבא להיטהר מסיעים לו אכי"ר )ע"פ ליקו"מ ו(.

פנינים חסידות ברסלב

מנהגים של ערב ראש השנה
שאלה: בנוסח התרת נדרים, האם נכון לומר “בצירוף 
קודשא בריך הוא” או “ברשות קודשא בריך הוא”? 

יותר נכון לומר “ברשות קודשא בריך הוא ושכינתיה” 
שאין זה מן הכבוד לצרף את הקב”ה אלינו. כף החיים 

)סימן תקפ”א סעיף קטן כ’(.

שאלה: כמה אנשים צריכים להיות 
בשעת התרת נדרים?

משתדלים לכתחילה שיהיו 
עשרה אנשים המתירים, ואם 
אי אפשר אז עושים בשלשה. 

כף החיים )שם(.

האם ישנם דברים מיוחדים שכדאי 
לעשותם בערב ראש השנה?

מעלתו של היום האחרון של השנה גדולה מאד, 
ויזהר בו האדם ביותר שלא לאבד אפי’ רגע אחד, 
וישתדל בלימוד התורה ובתפילה בכוונה ובקיום 
המצוות, כי יש בכח יום זה לכפר על כל עוונותיו 
של כל השנה. ונאמרו כמה וכמה דברים בדברי 

הפוסקים שטוב לעשות בערב ראש השנה:

יעשה חשבון נפש על מעשיו במה צריך לתקן, ויעשה 
תשובה על חטאיו. השל"ה הקדוש )דיני ראש השנה נר מצוה אות ז'(.

טוב לקרא בתורה מהחומש פסוקים מתחילת 
פרשת כי תבא עד והגר אשר בקרבך )דברים 
פרק כ”ו, פסוקים א-יא( רבינו חיים פלאג’י בספר 

מועד לכל חי )סימן י”ב אות ב’(. 

יש נוהגים להתענות ערב ראש 
השנה, שולחן ערוך )סימן תקפ”א סעיף ב’(. 

מנהג ישראל קדושים ללכת ביום 
ערב ראש השנה לבית עלמין, ולבקש 
רחמים מהשם יתברך על קברות הצדיקים, 
כדי שיבקשו עלינו רחמים, וכן שירחם עלינו 
בזכותם, ובגמ’ ובזוהר מבואר שנפשות המתים 
עולות למעלה בראש השנה לחקור ולדרוש מה נעשה 
בדיננו, ולכן אנו מקדימים ומתפללים שם, כדי שיהא להם 
כח לבקש עבורנו ועוד מבואר בזוהר שאלמלא תפילת 
המתים על החיים לא היינו מתקיימים בעולם אפי’ חצי 
יום. ספר חסידים )סימן תשט – תשיא( זוהר חומש שמות )ט"ז עמוד ב'(.

כאשר מתפלל על קבר הצדיק יבקש מה’ יתברך 

שיתן אליו רחמים בזכות הצדיק וזכות תורתו ומעשיו, 
ולא יבקש מהצדיק עצמו משום שיש בזה איסור שלא 
לדרוש אל המתים. ספר שופר בציון )פרק א’ סעיף ז’( הביא לזוהר 

הקדוש ועוד דברים בעניין זה.

טוב לנשים לעשות בערב ראש השנה הפרשת חלה, 
לכפר על חטא חוה שנבראה בראש השנה וגרמה 
לחטא אדם הראשון שהוא “חלתו של עולם”. )מטה אפרים 

סימן תקפ”א אות נא(.

ירבה בנתינת צדקה ביום זה, כי היא מסוגלת מאוד 
ביום זה לכפרה, וגם יכולה שתגן בעדינו בעמדנו למשפט 

שיוציא לאור משפטינו. שופר בציון )עמוד יח(.

מצוה על כל איש לטבול בערב ראש השנה במקוה 
של טהרה כשר, ויועיל לו להשליך מעליו כל הטומאות 
והמחשבות זרות שנדבקו בו מכל השנה, ויש בעניין זה 
סודות ורמזים נפלאים לתועלת האדם ביום הדין, ובלבד 

שיהרהר תשובה בשעה זו. ספר המנהגות )דף ב’ עמוד א’(. 

נוהגים להסתפר קודם ראש השנה, כדי להראות 
בזה שאנו בטוחים בהשם יתברך שיוציאנו זכאים בדין, 
ושיעשה לנו ניסים ונפלאות, והמסתפר ביום ערב 
ראש השנה ישתדל להסתפר קודם חצות היום, ועל 
פי הקבלה טוב מאד לגלח שערות הראש הרומזות 
לדינים וגבורות. שולחן ערוך )סימן תקפ”א סעי’ ד’( וזוהר הקדוש 

פרשת בהעלותך )קנ”א עמוד ב’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

רבינו ז״ל אמר פעם אחת על אודות הנסיעה 
שנסעו אליו אנשי שלומנו בזה הלשון: - ״בשביל 
לנסוע אלי מתגברות כל כך המניעות, עד שאפילו 
אב ובנו ששניהם מאנשי, יכול האב להיות מונע 
לבנו לבלי להניח לו לנסוע!״: )רבי אברהם ב״ר 

נחמן, נחלי אמונה מכתב י(
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דמוקיר רבנן הוו ליה חתנותא רבנן

 מבין השומעים היה יהודי אחד שנגש 
הציע  ונפעם  התרגשות  אחוז 

לבחור הצעיר את ביתו הצדיקה 
והצנועה, הבחור סירב בטענה 
שהוא עשה הסכם עם חברו 

הטוב יחיאל שהם יתארסו באותו 
הזמן.

לאחר מלחמת העולם הראשונה מרבית הישיבות 
נהרסו והתפרקו. הישיבות שכן שרדו את המלחמה 
הקשה נותרו עם חובות גדולים ולא יכלו להמשיך להחזיק 
את הבחורים וסכנת סגירה איימה על קיומן. ידעו אז 
גדולי הדור שללא תורה העם היהודי נמצא בסכנת 
קיום גדולה מאוד. רבי ישראל מאיר הכהן מראדין, 
בעל החפץ חיים יחד עם גדולי אותו הדור הקימו ארגון 
שפעל ללא הרף עבור עולם הישיבות ודאג להחזקתם, 

ארגון בשם "ועד הישיבות".

בכדי לממש את חפצו נהג החפץ חיים לדרוש בפני 
קהל גדול על זכות קיום התורה ופנה אל ליבם של 
הנוכחים לתרום ולהתרים עוד אנשים להחזקת התורה , 
בעקבות דבריו החלו רבנים ואנשי מעשה לצאת למסע 
התרמות להקים עולה של תורה ולבקש את נדבת 

עמך ישראל.

בפולין גר לו יהודי ירא שמיים ר' אברהם שמו, אשר 
בכל ליבו אהב את לומדי התורה והוא עצמו עסק בתורה 
בכל זמן אפשרי. באחד מן הימים הגיע רבי אברהם אל 
החפץ חיים בעיר ראדין לבקש ברכה לזכות בחתנים 
צדיקים תלמידי חכמים. שכן זכה רבי אברהם לבנות 
חסודות צנועות וצדיקות שכל חפצן היה להקים בית 
של תורה. החפץ חיים נענה לבקשתו וברכו בחתנים 
הגונים. סיפר לו החפץ חיים על ועד הישיבות שהוקם 
למען לומדי התורה ורתם גם אותו למסע ההתרמה, 
חיזקו החפץ חיים בדבריו "המוקיר תלמידי חכמים יהיו 
לו חתנים תלמידי חכמים". רבי אברהם אשר העריץ 
את החפץ חיים הסכים ומיד יצא להתרמה, עבר בין 
העיירות השונות, מבית לבית ואסף פרוטה לפרוטה 
עד שהגיע אל הסכום הנדרש ומסרו ל"ועד הישיבות".

בעיר מעזירטש היה סניף אחד מני רבים של  ישיבת 
נובהרדוק , אשר העמידה תלמידי תלמידים בני תורה. 
מבין תלמידי הישיבה בלטו שני נערים השוקדים על 
לימודם, בעלי תפילה ויראת שמיים גדולה. האחד היה 

יחיאל  וחברו בערי.

 
במהלך 

תו  ל בחרו ק ת נ
בבית  חסידי יחיאל  מדרש 

עיר של חסידי ברסלב  וורשה  בעיר 
מגוריו. נכנס הבחור פנימה לתפילת מנחה ונפעם מאוד. 
התפילה מעומק ליבם של החסידים השפיעה על הבחור 
הצעיר והוא חש התעוררת עצומה, חשק ורצון לעבודת 
השם. בסיום התפילה יצאו החסידים בריקוד וסחבו 
איתם את הנער הצעיר, יחיאל הרגיש מרוגש מאוד, 

מימיו לא ראה כזאת שמחה והתחזקות גדולה.

ליחיאל הצעיר להקשר  גרם  נשגב  אותו מעמד 
לברסלב. זמן קצר לאחר מכן נכנס לישיבת נובהרדוק 
במעזריטש. ליבו של הנער בער בקרבו ואת אותו בערה 
הצית ברוחם של חבריו לישיבה, בניהם חברו הטוב בערי. 
תלמידי הישיבה בגרו והפכו לבחורים צעירים, נערי 
חמד אשר בעת ההיא היו נוהגים לעבור בין העיירות 
השונות ולדרוש בבתי המדרש, לחזק את השומעים 
בדברי מוסר ותורה, לקרבם לאביהם שבשמיים ולחזקם 
ביראת שמיים. באחד הימים הגיעו שני הנערים אל אחת 
העיירות ונשאו דיבורי אמונה שהאוזן ערבה לשמוע. קהל 
השומעים הקשיב ברוב קשב ויצא מרומם מהדרשה 

המיוחדת.

מבין השומעים היה יהודי אחד שנגש אחוז התרגשות 
ונפעם הציע לבחור הצעיר את ביתו הצדיקה והצנועה, 
הבחור סירב בטענה שהוא עשה הסכם עם חברו הטוב 
יחיאל שהם יתארסו באותו הזמן. אותו יהודי שהיה רבי 
אברהם ענה בהתרגשות גדולה: "ב"ה בת נוספת יש 

לי כלילת המעלות".

שני החברים נשאו לנשים את בנותיו של רבי אברהם 
והפכו לגיסים וברכתו מלפני שנים של החפץ חיים 
התקיימה במלואה שכן רבי אברהם זכה בחתנים תלמידי 

חכמים יראי השם.

לקח ארבעים שנה אבל בסוף זה הגיע. וכאשר זה 
הגיע – אז הבורא נתן להם לב לדעת. כי כאשר 
האדם רוצה מעצמו ה' יכול לעזור לו ולתת לו את 

הדעת שזה הדבר היקר ביותר בעולם הזה.

הפתרון האמתי

וזה סוד גדול מסודות החיים והוא היסוד של כל 
עבודת ה'. כאשר הבן אדם מתעורר מעצמו ורוצה 
להתקרב לה' – רק אז ה' נותן לו דעת, ורק אז הוא 
מתחיל להרגיש אהבת ה' ויראת ה' בלבו, והוא מקבל 

עיניים שרואות באמת ואוזניים ששומעות באמת.

זה מה שאומר רבינו "העיקר הוא הרצון". בלי רצון 
אמיתי, פנימי ועצמי – העיניים סגורות והאוזניים 
אטומות. מה שלא תסביר ומה שלא תגיד, מה שלא 
תעשה ומה שלא תראה לבן אדם – הוא לא יראה 

ולא ישמע ובוודאי לא יבין. אין לב ואין דעת.

אבל כאשר הרצון מתחיל להאיר בבן אדם – בדרך 
שאדם רוצה לילך מוליכין אותו, ומשמיים יכולים 
לקרב אותו ולפתוח לו ולתת לו דעת והבנות חדשות.

שלמה המלך היה החכם באדם וכאשר נעשה 
מלך אמר לו ה' 'מה תבקש, שאל ממני ואתן לך'. 
והוא ביקש רק "לב שומע", לא אוזנים שומעות, כי 
כשיש דעת בלב יש הכול. כמו שאומרים חז"ל "דדא 

ביה כולא ביה".

אבל אם אין לאדם לב ואין לו עיניים ואין לו אוזניים 
– איך מתחילים? איך זוכים לרצון? ההתחלה היא 
בידיעה. אדם לומד מה צריך להיות, מה הוא צריך 
לעשות, מה הוא אמור להרגיש. בהתחלה הוא יודע 
את זה כידיעות "יבישות". זה רק במוח שלו, וזה עדיין 

רחוק מהלב שלו.

אם הוא מתחיל לרצות ולבקש מה' את מה שהוא 
יודע במוח, גם בלי לב, הוא רק רוצה את מה שהוא 
יודע – זה כבר יפתח לו את כל השערים בעבודת ה'.

האדם לא יודע כמה גדול הכוח של הרצון הזה. 
הרצון נראה לפעמים כמשהו פשוט וחסר משמעות. 
האדם חושב מה זה ייתן אם אני אתחזק ברצונות 
ובכיסופין; אבל האמת היא שהרצון הוא הכוח החזק 
ביותר בבריאה. זה המנוע הפנימי של כל עבודת ה' 

ושל כל הצלחת החיים.

אנחנו נמצאים בחודש אלול. לפעמים זה נראה 
שאין לנו סיכוי להשתנות באמת. אנחנו לא רואים 
איך אנחנו עושים את זה, לא מבינים איך מגיעים 

לזה. והפתרון הוא הרצון.

למה אתה לא רואה ולא מבין איך אתה יכול 
להצליח? כי ה' עדיין לא נתן לך דעת להבין. לכן 
אל תחפש את הפתרונות בהבנה שלך. אלא תתחיל 
לרצות בלי לדעת שום דבר ובלי להבין שום דבר, 
פשוט לרצות חלק ונחלה בתורה וביראת ה' ובתשובה 
שלימה – ואז בורא עולם ייתן לך דעת, ואז ייפתחו 
לך העיניים וכל שערי ההבנה ותמצא את עצמך 
במקום אחר לגמרי, במקום של קדושה וטהרה 

ועבודת ה' אמתית.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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ר' יהונתן אייבשיץ בן רבי נתן נטע נולד בשנת הת"ן. אביו כיהן 
כאב"ד וראש ישיבה בעיר אייבשיץ במדינת מורביה, רבי יונתן התייתם 

מאביו כאשר היה נער צעיר בן י"ב שנים בלבד.

מילדותו ניכר על רבי יהונתן כי עתיד הוא להיות גדול בישראל. 
הוא חונן בזיכרון נפלא ובחריפות עזה. שתי הסגולות: בקי וחריף, 
סיני ועוקר הרים, עמדו לו בפלפוליו העמוקים בכל מקצועות 
התורה. עדים הם ספריו בהלכה "כרתי ופלתי" לשו"ע יורה דעה 

ו"אורים ותומים" לשו"ע חושן משפט, כי היה פלפלן חריף. אך 
אפילו בספרי הדרוש שלו: "יערות דבש", "אהבת יהונתן", 

"קשת יהונתן", הוא מתגלה כדרשן, היודע "לקרב 
רחוקים בזרוע". 

עוד בהיותו צעיר לימים, כבן 19, היה לדרשן 
בעיר פראג ושימש שם גם ריש מתיבתא. 

דרשותיו משכו קהל רב לבית מדרשו. 

רבי יהונתן סבל מרדיפות נגדו וממחלוקות 
שהיו עליו. השרף מקאצק אמר עליו שהיה לו 

ניצוץ מנשמת התנא הקדוש רבי אלעזר בן רבי 
שמעון זי"ע וכשיש נשמה קדושה כזו בעולם רודפים 

אותה ואין לה מנוחה.

בעקבות המחלוקת שיצאה נגדו הוציא רבי יהונתן לאור 
את הספר לוחות עדות, קבוצת מכתבים מרבני הזמן להעיד על 

יושר אמונתו. 

גם אחרי עזבו את פראג לא הסיר אהבתו ממנה, יהודי פראג 
נמצאו אז בצרה גדולה. מלשינים הלשינו באזני מלכת אוסטריה כי 
בשנות המלחמה על אוסטריה היו היהודים נוטים חסד לצרפתים, 
אויביה – והיא גזרה גירוש טוטאלי על יהודי פראג. הגירוש חל על 
עשרים אלף יהודי פראג ו20,000 יהודים בסביבותיה והימים - ימי 
חורף. רבי יהונתן פנה לכמה קהילות, שתעמודנה לימין יהודי פראג.

ישנה מסורת על ויכוחים רבים שלו עם מלכים ואנשי כמורה 
נוצריים, שבהם הצטיין בתשובות פקחיות ומחודדות וקיימות 
אנקדוטות רבות על ויכוחים אלו ועל נטייתו, עוד מילדות, לסוג 
כזה של תשובות. כך, למשל, מסופר עליו כי יצא מביתו לרחוב. 

פגשו המלך ואמר לו: הרגליים להיכן? השיב לו רבי יונתן: אדוני 
המלך, איני יודע.  כעס המלך וציווה לאוסרו.  לאחר ששככה חמת 
המלך שלח להביא את רבי יונתן ואמר לו: מפני מה לא החזרת 
לי תשובה כהלכה על שאלתי?  אמר לו רבי יונתן:  אדוני המלך, 
תשובה כהלכה החזרתי לך. אין אדם יודע להיכן רגליו מובילות 
אותו ועיניך הרואות שכך. יצאתי מביתי על מנת לילך לבית המדרש, 

ורגלי הובילו אותי – לבית האסורים...

רבי יהונתן היה סופר פורה מאוד שכתב לא פחות מתשעים 
ושמונה ספרים שדי הרבה מהם לא ראו אור. ספרים בנושא 
הלכה, דרש, מוסר, קבלה ועוד. בין ספריו: "יערות 
דבש"- דרושים על התורה. "כרתי ופלתי" - פלפולים 
הלכתיים על חלק "יורה דעה" שבשולחן ערוך. 
"תפארת יהונתן" - דרושים על ההפטרות. 
"בינה לעתים" – על הלכות יום טוב של 
הרמב"ם. "אורים ותומים" על הש"ע חושן 
משפט, "תפארת ישראל" - על הלכות 

נדה. ועוד... 

הגאון הקדוש בעל החתם סופר התבטא פעם 
בענוותנותו ואמר כי את מעט יראת השמיים שיש לו 
שאב מהדרשה הראשונה בספר יערות הדבש של רבינו.

המשרתת אשר עבדה שנים רבות בביתו של רבי יהונתן סיפרה 
לאחר פטירתו כי היה כ"כ קדוש שמעולם לא ראה אותה וכי בכל 
לילה בשעת חצות היה גועה בבכיות נוראות עד כי נראה היה כי 
זה הלילה האחרון לחייו. סמוך לפטירתו בשנת תקכ"ב הדפיס את 

ספרו החשוב "כרתי ופלתי" על יו"ד ח"א.

מסופר שבספרו זה למד היתר על הנמלים הגדלים בקמח 
ובפירות שאף אם פירשו בטלים בס', דהרי הא דבריה אינה בטלה 
דווקא כשהוא אסור מתחילת ברייתו ונמלה זו אינה איסור מתחילת 
ברייתו, דהא קודם שפירשה הייתה מותרת. ואמר על זה המגיד 
ממעזריטש זי"ע שבשעה שהר"ר יהונתן אמר פסק זה, כמה נשמות 
שהיו בגיהינום עבור חטא זה הוכנסו לגן עדן!, ביום כ"א באלול 
שנת תקכ"ד עלתה נשמתו הטהורה השמימה ותהי מנוחתו כבוד 

באלטונא. זכותו תהא מגן וצינה עלינו.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' יהונתן אייבשיץ –
זצוק"ל- ה"יערות דבש"
כ"א אלול

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

רחמנות שאין כמוה

זוהי רחמנות שאין כמוה, מה שהבורא מרמז לאדם מה עליו לתקן. וכי 
האדם רוצה לחיות כל ימיו בטעות? אדרבה ואדרבה, כל תענוגו צריך להיות 
רק ממה שמרמזים לו משמיים על הטעויות שלו, וכך הוא מתקדם ברוחניות, 
ומשפר עוד דבר ועוד דבר. ולכן כל בר דעת שרואה שיש לו ייסורים, הוא 
מודה במאד מאד לבורא שמעמיד אותו על טעותו, וכאשר ניגש לעשות 
חשבון נפש, הוא אינו חושב כלל על הייסורים, אם יסורו ממנו או לא, כי 
רק דבר אחד מעניין אותו: מה האמת? איפה הוא טועה? ואדם כזה בוודאי 
מוצא מה עליו לתקן, כי זהו כל רצונו - לדעת מה עליו לתקן - ו"בדרך 

שאדם רוצה מוליכין אותו". 

מה שאין כן אדם שעושה "חשבון נפש" רק כדי להיפטר מהייסורים. 
כלומר, לא איכפת לו שהוא טועה, ולא איכפת לו לחיות בשקר, הוא רק 
רוצה שקט, שיעזבו אותו כבר הייסורים, ובשביל זה הוא "מוכן" גם לעשות 
תשובה, קשה מאד שימצא מה עליו לתקן, מאחר והוא לא מעניין באמת 

לתקן את חייו ולהסתכל על תכליתו. 

לכן רואים שישנם כאלה, שלמרות כל ההתבודדות שעושים, הדינים רק 
מתגברים עליהם ר"ל. כי הם למעשה רוצים שה' יותר להם, שזהו פגם גדול 
מאד, ועל זה אמרו חז"ל: כל האומר הקדוש ברוך הוא וותרן - ייוותרו מעיו, 
ר"ל. וזה משום, שלהגיד שהקדוש ברוך הוא וותרן, פירושו לומר שהוא אכזרי 
ח"ו. על דרך משל: ילד שרוצה לאכול רק שוקולד כל היום, ואביו מוותר לו, 
האם אב זה הוא רחמן? לא ולא, הוא אכזרי! שמניח לילדו להזיק לעצמו. 
כך אם הקדוש ברוך הוא יותר לאדם ויניח לו להישאר בטעותו, האם זו 
רחמנות? לא, זו אכזריות להניח את האדם להעביר את חייו בטעות, ולהגיע 
לעולם האמת, ולהצטרך להתמודד עם האמת שהכחיש במשך שנות חיים...

לכן עונשו של האומר שה' הוא וותרן, הוא במעיו, מידה כנגד מידה, כי 
המעיים הם מקום הרחמים, כמובא באדרא רבא, וכמובא בפסוק: הבן יקיר 
לי אפרים אם ילד שעשועים כי-מידי דברי בו זכר אזכרנו עוד על-כן המו 
מעיי לו רחם ארחמנו נאם-ה'. )ירמיהו לא( - הפסוק מקשר את הרחמים 

למעיים. לכן אותו אדם, שעשה מידותיו של הבורא אכזרי ח"ו, מרמזים לו על 
כך במעיים, ששם שורים הרחמים, ומאחר והוא פגם ברחמים נפגעים המעיים 
שלו.  ועתה, אם הגענו למסקנה, שמי שהוא בר דעת, הוא שמח בייסורים, 
בוודאי ובודאי שהוא לא מחכה לייסורים שיבואו, אלא מקדים ועושה חשבון 
נפש ותשובה בכל יום. אדם שלא עושה כן הוא סותר את עצמו, שמצד אחד 
הוא רוצה את האמת, ורוצה לתקן את עצמו כבר בעולם הזה, ולא לחכות 
לעולם הבא בשביל לראות שהוא טעה, והוא יודע שאין ייסורים ללא עוון, 
ומאמין שה' לא וותרן, ומצד שני, הוא מחכה לקבל "מכות" בשביל לעשות 
תשובה... למה? למה לו לחכות עד שיקבל מכות, לעורר אותו מלמעלה? 
הרי הבאנו לעיל את המשל של האסיר, ששר המשפטים נותן לו אפשרות 
לשפוט את עצמו, ואז לא ישפטו אותו בבית דין. כך האדם ששופט את 
עצמו, אין שום סיבה לתת לו ייסורים, וזו בעצמה נקודת ביטחון עצומה, 
שאכן יש לאדם דרך לחיות חיים יפים בלא שישפטו אותו כלל מלמעלה, 

כי הוא שופט את עצמו. 

כל אדם צריך להיות אמיתי: וכי הוא יכול לחיות חיים ללא ירידות וללא 
כישלונות וללא חטאים? בוודאי שלא! כל זמן שהאדם לא הגיע לענווה של 
משה רבנו, להיות דבק בה' בלי הפסק של נשימה אחת, הוא מנותק מה', 
ויהיו לו ירידות. כי הגאווה היא השורש והעיקר  של היצר הרע, ולכן כל זמן 
שיש לו אפילו קורטוב גאווה, הוא יחטא. ובורא עולם יודע כל זאת, והוא יודע 
את המקום של כל אדם ואדם, ולכן הוא לא מצפה שהאדם לא יחטא, אבל 
הוא כן מצפה שיעשה תשובה. ועל זה כתבנו, בספר "בגן האמונה המבואר", 
שהקדוש ברוך הוא אומר לאדם: בני! לבקש ממך שלא לחטוא בכלל - אני 
יודע היטב שאתה לא מסוגל. אבל לבקש ממך, שעל כל פעם שחטאת 
תעשה תשובה - לזה כן אתה מסוגל. לכן, כאשר האדם שופט את עצמו 
בכל יום, אזי אפילו שלא מספיק להתפלל על הכול ולשפוט את עצמו על 
הכול, זה כבר ממתיק מיעליו את כל הדינים. והנה עוד פעם אנחנו מגיעים 
למסקנה - שיש ויש דרך לאדם לחיות חיים טובים ויפים על ידי היסוד ש"אין 
ייסורים ללא עוון", כי כשיעשה תשובה בכל יום על היום האחרון, לפני שיקבל 
ייסורים על העוונות שעשה באותו היום האחרון - בוודאי לא יהיו לו ייסורים.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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תאונה בליל חתונה
שמעון שאל מראובן את הרכב המפואר שלו לרגל יום החתונה. 
לרוע "מזלו" עשה שמעון תאונה לא עלינו בליל החתונה בחזרתו 
לביתו. ברוך השם לא נגרם נזק בנפש, אבל רגלו של שמעון נשברה, 
והנזק שנגרם לרכב היה כה גדול עד ששמעון היה צריך לשלם את 
הרווח של כל החתונה כדי לכסות על הנזקים. בא שמעון וצעק על 
ראובן: "חבל שלקחתי ממך את האוטו! תראה מה עשית לי! גם 

תאונה וגם הפסד גדול" וכו' – נשמע מצחיק, לא?

כותב הרמב"ן בפרשת בראשית שכך בדיוק נראית תשובתו של 
אדם הראשון לה' לאחר החטא. כששאל אותו ה' יתברך "המן העץ 
אשר ציוויתיך לבלתי אכול ממנו אכלת?!"  ענה אדם: האישה אשר 
אתה בכבודך נתת אותה לי לעזר – היא נתנה לי מן העץ. ועל זה 
קורין אותו חז"ל כפוי טובה שאמר לה': 'אתה גרמת לי המכשול הזה 

שנתת לי אשה לעזור והיא יעצתני להרשיע'.

הרבה פעמים בחיים אנחנו מאשימים אחרים במה שנכשלנו, נפלנו, 
לא הסתדר לנו וכו' ואין אנו מתבוננים בטובות שקיבלנו מהם. אפילו 
תוך כדי הטובה שהם עושים לנו, מידי פעם מתגלגל מזה לא טוב, 
ואז באופן טבעי ושגוי אנחנו מאשימים את האדם שעשה לנו את 
אותה טובה. זוהי המידה המגונה שחז"ל גינו אותה "כפוי טובה", כופר 

בטובה שעשו עימו.

את היסוד החשוב של להיות מכיר בטובה אנחנו רואים גם כן בתחילת 
פרשתנו בעניין מצוות ביכורים, כמו שכתוב "וְלָקַחְתָּ מֵרֵאשִׁית כָּל פְּרִי 
הָאֲדָמָה אֲשֶׁר תָּבִיא מֵאַרְצְךָ אֲשֶׁר ה' אֱלֹקֶיךָ נֹתֵן לָךְ וְשַׂמְתָּ בַטֶּנֶא 

וְהָלַכְתָּ אֶל הַמָּקוֹם אֲשֶׁר יִבְחַר ה' אֱלֹקֶיךָ לְשַׁכֵּן שְׁמוֹ שָׁם, וּבָאתָ אֶל 
הַכֹּהֵן אֲשֶׁר יִהְיֶה בַּיָּמִים הָהֵם וְאָמַרְתָּ אֵלָיו" וכו' ומפרש רש"י ואמרת 

אליו – שאינך כפוי טובה.

מצווה זו נוהגת בזמן שבית המקדש קיים. אדם שגר בארץ ישראל 
ויש ברשותו מהפירות שנשתבחה בהם ארץ ישראל, שהם פירות 
שבעה המינים – זית, רימון תאנה וכו' עליו לסמן את הפרי הראשון 
שמבכר, וכשיגדל מביא אותו בתוך סל יפה ומעוטר בפירות ודברים 
טובים לבית המקדש, וסל זה נקרא טנא. ומבאר רש"י שנצטווינו על 
כך כדי להכיר טובה וכלשון רש"י שיאמר האדם לפני ה' איני כפוי 
טובה. וכך כותב הרמב"ן שכך אומר האדם בהביאו את הטנא לפני 
הכהן "בפרי הזה שהבאתי הגדתי והודיתי לשם אלוקיך שהביאני 
לארץ אשר נשבע לאבותינו לתת לנו, והנה ה' מקיים דבריו, ואני 

מודה ומשבח לשמו".

היסוד הזה של להכיר טובה מבטא את האמונה הפשוטה ששום 
דבר לא שייך לנו וכל מה שיש בעולם – הכול מטובו של ה' להשפיע 
עלינו, ולכן התורה מצווה אותנו על כל מיני מצוות להזכיר לנו לחיות 
את האמונה הזו. וכן בהמשך הפרשה התורה מצווה אותנו על מצוות 
מעשר "כִּי תְכַלֶּה לַעְשֵׂר אֶת כָּל מַעְשַׂר תְּבוּאָתְךָ בַּשָּׁנָה הַשְּׁלִישִׁת שְׁנַת 
הַמַּעֲשֵׂר וְנָתַתָּה לַלֵּוִי לַגֵּר לַיָּתוֹם וְלָאַלְמָנָה וְאָכְלוּ בִשְׁעָרֶיךָ וְשָׂבֵעוּ". 
מדוע שאתן את שלי, את מה שיגעתי עליו כל כך? והתשובה היא 
כי הכל של ה' וכל מה שקיבלת זה חסד של ה'. ובכך שאתה נותן 
לאחרים וגם מקיים את דברי הותרה – אתה מכיר טובה. יהי רצון 

שנזכה כולנו למידה הנפלאה הזאת של הכרת הטוב, אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

האם לבער זה בהכרח לשרוף? 

תשובה לפרשת ראה:

)דברים פרק טו ז( לֹא תְאַמֵּץ אֶת לְבָבְךָ וְלֹא תִקְפֹּץ אֶת 
יָדְךָ מֵאָחִיךָ הָאֶבְיוֹן.

זוכה לפרשת ראה: משפחת פלסיאן, בני ברק

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ראה: נויה מדר, בני ברק

תרופה ושמה תודה

קודם כל תודה רבה על הסיפורים המחזקים 
ומעודדים לומר עוד ועוד תודה לאבא בשמיים 

שאוהב ועושה רק טוב.

לפני כמה שבועות לא הרגשתי כל כך טוב, 
הייתי חלשה כמה ימים ולא יכולתי בקושי 

לקום מהמיטה ולאכול משהו. 

שלא  גבוה  חום  לי  היה 
נדבקתי  ופחדנו שאולי  ירד 
לה' מעומק  בקורונה.בכיתי 

ליבי. כל גופי דאב ובדמעות אני 
אומרת לו אבא, תודה, תודה שכואב 

לי, תודה שאני בדרך כלל בריאה ועכשיו 
תקף אותי כאב. תודה שיש לי שתי עיניים 

רואות, אוזניים שומעות, שאני יכולה ללכת על 
שתי רגליי.

תודה שעכשיו יש לי ייסורים שאני צריכה לעבור 
וזה מחליש אותי מאוד. אנא אבא רחום אל תאבד 
לי את האמונה ותפקח את עיניי שאעשה משהו 

שיוכל להועיל לי כי קשה עליי הסבל. ונרדמתי.

בבוקר אימי נכנסה לחדר ורואה שאין שיפור, 
היא נכנסה וראיתי שבידה יש את – עלון חוט של 

חסד. ביקשתי ממנה לקרוא בו.

והתחלתי לדפדף מלמעלה, הסתכלתי 
מודעה  אותי  ותפסה  שיש  במודעות 
אחת שמי שיעשה פדיון נפש אצל 
הרב שליט"א יזכה לכל הישועות, 
קראתי לאימי לחדרי והראתי 

לה את המודעה.

לקראת אחר הצהריים, לאחר 
בקשת רשות מאבא היא הסכימה 
ומיד הוריי צלצלו ועשו לי את פדיון הנפש 

אצל הרב.

בינתיים הרביתי בעוד תודות לה' שנתן לנו צדיק 
פועל ישועות גם בדור החשוך שצריך להתבונן 

ממש בשביל לראות את האור. 

בבוקר קמתי כמו חדשה כאילו לא היה כלום, 
בטוחני שבזכות התודה והפדיון.

אמרתי תודה ו...
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בית ושמו בית ספר פרק ג' 

בשבוע שעבר הזכרנו שהימים והשבועות הראשונים 
של שנת הלימודים, הם הזמן המתאים, לנצל את הרצון 
של הילד להתחיל את השנה ברגל ימין ולעזור לו, כך 

שההתחלה הטובה תלווה אותו בע"ה כל השנה.

שינוי, שהוא מאוד מאוד מעוניין לעבור

חשוב לדעת, כי בתקופת החופשה רוב ככל התלמידים, 
עשו סוויצ' במוח ומחקו את כל אירועי השנה שהייתה. 
מבחינת התלמיד, כל הבעיות שהיו- נעלמו. כל ההערות 
והמכתבים של המורה- נגנזו, וריח הצבע הטרי של 

הכיתה החדשה עם המורה החדש, מבשר לילד 
על שינוי מהותי שיכול להיות, שינוי שהוא 

מאוד מאוד מעוניין לעבור. אני לא מדבר 
רק על התלמידים הטובים, החרוצים 

והמחוננים, שבוודאי מתחילים שנה 
חדשה וטובה, אלא אפילו התלמידים 
הנחשלים והמתקשים, אלו שהשנה 

החולפת הייתה קשה עבורם- גם הם, 
מתחילים שנה חדשה, בתחושה של התחלה, 

עם נכונות להשקיע ורצון אמיתי להצליח ולהגיע 
להישגים. 

התחלה עם רצון חדש

לכן, כל שנה חדשה היא הזדמנות לשיפור, להתקדמות 
ולצמיחה של הילד. שנה חדשה אינה בהכרח אומרת ש: 
הילד פתאום יקבל תוספת למנת-המשכל הממוצעת 
שהייתה לו או שהוא יקבל עדינות ורוגע, אבל שנה 
חדשה בהחלט אומרת שהילד מקבל "רצון" חדש, וכפי 
שלכולנו ברור ש"רצון" זה כמעט הכל. כהורים נדרש 
מאיתנו לשתף פעולה עם ה"רצון" החדש של הילד. 
נפתח דף חדש ביחסים הרגשיים איתו, נראה לו שאנו 
בוטחים בו, מאמינים בו ובטוחים שהשנה יצליח יותר, 
נעשה "הערכת מצב מחודשת" לגבי הקשר וההתנהלות 
שלנו כלפי הילד ונציב לו גבולות חדשים מתוך רגישות 
למצב החדש, נחזק אותו על הצלחות קטנות, נעודד אותו 
להמשיך ולהתקדם, ונתמוך ונסייע לו כאשר הוא מגלה 
סימני נפילה ומשבר עם הרצון להצליח. כאשר נתמוך, 
נחזק ונעודד, נוכל כבר מהימים והשבועות הראשונים 
להתקדם בשבילי ההצלחה ולשמור על המוטיבציה 

והמומנטום של תחילת השנה.

ההורה והמורה- חלוקת תפקידים 

בשבוע שעבר, הזכרנו את המשפט "אני ההורה והוא 
המורה" והתחלנו לדון אם המשפט הזה צודק או לא ומה 
הוא אומר לגבי הילד שלנו. עלינו לדעת! שבכל מקום 
מסודר ישנה חלוקת תפקידים/סמכויות ברורה. כאשר כל 
אחד מכיר את מעמדו ותפקידו, המקום מתנהל בהצלחה. 
לעומת זאת כאשר אין במקום חלוקת תפקידים ברורה, 
כל אחד מושך לצד שלו והעבודה אינה נעשית כדבעי.
אנשי חינוך סבורים, שרוב הבעיות החינוכיות וחוסר 
ההצלחה בשלום בית נובעים: מחוסר הכרת התפקיד 
של כל אחד מבני הזוג ומשחיקת/רמיסת המעמד של 
כל אחד מבני הזוג ביחסים ביניהם וכלפי יציבות 
המשפחה. הבעיות נוצרות גם כתוצאה של חוסר 
הסכמה, חוסר סבלנות וסובלנות, חוסר פרגון 
וחוסר ויתור. חוסרים אלו, הם הגורמים 
למריבות אין סופיות ומלחמות התשה 
בין בני הזוג ומה שקורה הוא- זוגיות 
ומשפחה רעועים וילדים שנקרעים 

ונופלים בין הכיסאות.

הילד נופל בין הכיסאות

ילד מתקשה/בעייתי  אותו דבר בדיוק קורה עם 
במסגרת הלימודים, כאשר כל צד טוען שזו בעיה של 
הצד השני ומה שקורה בסופו של דבר הוא- שהילד 
נופל בין הכיסאות. לכן, כאשר נעשה הגדרת תפקידים 
ברורה, בין "בית הספר" לבין "בית ההורים", נוכל לדון 
ביתר התפקידים וההשלכות שלהם על החינוך הביתי 
והחינוך הבית ספרי, מתוך התייחסות לשאלה, על מי 

מוטלת כל פעולה לימודית או חינוכית.

..."זכור אותו האיש לטוב, ויהושע בן גמלא שמו"...

את הנושא "חובת החינוך על מי", פתחנו בשאלה: 
היכן משתלב בית הספר במערכת החינוך הביתית, או 
כיצד משתלב הבית, במערכת החינוך ה"בית ספרית"? 
שאלה מהותית זו, מהווה את הרקע למספר מאמרים 
של אחד מגדולי המחנכים בדור הקודם הרב שמשון 
רפאל הירש זצ"ל, ונשתדל בע"ה לעמוד על שיטתו 
בהרחבה. במאמר "חינוך התורה" מצטט הרש"ר הירש 
את דברי הגמרא )בבא בתרא, דף כא' עמוד א(, לגבי 
תקנת רבי יהושע בן גמלא להושיב מלמדי תינוקות 
בכל מדינה ובכל עיר. רבי יהושע בן גמלא הוא המייסד 

הראשון של מוסד בתי הספר בישראל, והגמרא מייחסת 
לו ולמפעלו חשיבות רבה באמרה: ..."זכור אותו האיש 
לטוב, ויהושע בן גמלא שמו, שאלמלא הוא, נשתכחה 
תורה מישראל". ראשית עלינו לשאול, מהי לאמיתו של 
דבר תכלית המפעל הזה? וכיצד מונע בית הספר את 
השתכחות התורה מישראל? תשובות לשאלות אלו 
יגדירו באופן ברור את מטרות בית הספר, ויאפשרו 
"חלוקת תפקידים" בינו לבין בית ההורים. בנוסף עלינו 
להגדיר את תפקיד ההורים בחינוך וכן יש להגדיר את 
טיב היחסים בין ההורים לבין בית הספר בכל מה שנוגע 

לחינוך הילדים.

 תפקיד בית הספר- מילוי מקום

ראשית, יוצא הרש"ר הירש באופן תקיף נגד הגישה 
כי ההורים מסיימים את תפקידם החינוכי בשלחם את 
ילדם לבית הספר וכך כותב: "אל תשלו את עצמכם 
כי בית הספר פוטר אתכם מכל אחריות בחינוך... אויה 
לבנך אם הנך סבור לצאת ידי חובתך על ידי תשלום 
שכר לימוד ודאגה לצד הכלכלי". הרש"ר הירש מגדיר 
במאמר "חינוך התורה" את תפקיד בית הספר, בעיקר 
במילוי מקום האב בכל מה שנוגע להקניית ידיעות. 
ובכלליות תכלית בית הספר היא "הכנת התלמיד 
והכשרתו לקראת החיים" דהיינו: לחיות חיי יהודי נאמן 
בעולמו של הקב"ה, לפי רצון ה'". במאמרים הבאים, 
נתמקד בע"ה דרך השקפת עולמו החינוכית של הרש"ר 
הירש ונתייחס לשאלה של חלוקת התפקידים. בהצלחה 

לכולנו בשנת הלימודים החדשה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחת
אופיר בן שושנה

יונתן בן אסתר חיה

להקדשת העלון: 02-5308000

אישה מתקשרת לבעלה:

"שלום בעלי: עשיתי מכה בלוטו!!", הבעל 
בהתלהבות "בכמה?!" לא יודעת כמה מחכים 
לשמאי!!!, עדין לא העריכו את הנזק, הרכב 

נכנס בביתן של הלוטו.

בדיחות הדעת
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